
 

 
„Svetlo svieti v tme, ale tma Ho nepohltila“(J 1,5) 

Svetlo  Pravoslávia 
   

  duchovný občasník pravoslávnej cirkevnej obce Banská Bystrica                                                      

                                                                     číslo 36, rok 2013 

 

 Drahí bratia a sestry v Christu!  

    Je ťažké vidieť človeka trpieť a ešte ťažšie je to 

vtedy, keď ten človek je váš blízky alebo najbližší z 

rodiny. Často som rozmýšľala nad tým, prečo človek 

musí trpieť, kým som si neprečítala poučenie sv. 

Nikolaja Srbského, až vtedy som pochopila podstatu 

utrpenia ľudí na svete:   

   „Len nerozumný si myslí, že trápenie je zlo. 

Rozumný však vie, že trápenie nie je zlo, ale len 

prejav zla a spôsob liečenia zla. Len hriech v človeku 

je skutočným zlom. Všetko ostatné, čo ľudia obyčajne nazývajú zlom, zlom nie je, ale 

je to horký liek od zla. O čo je ťažší stav, o to horkejší liek lekár predpisuje. Niekedy 

sa dokonca liek zdá chorému ťažší a horkejší než samotná choroba. Tak aj 

hriešnikovi sa niekedy zdajú trápenia ťažšími než je samotný hriech. Ale to je 

sebaklam! Niet na svete  trápenia, ktoré by aspoň približne bolo také ťažké a zhubné 

ako je ťažký a zhubný hriech. Všetky trápenia ľudí a národov na Zemi nie sú nič iné 

ako hojnosť liekov, ktoré sú ľuďom a národom ponúknuté večnou milosťou, aby boli 

zachránení pred večnou smrťou. Každý, aj najmenší hriech by totiž spôsobil 

nevyhnutnú smrť, ak by Milosť nedopustila trápenie na vytriezvenie ľudí od hriešnej 

opitosti, na vyliečenie, ktoré prostredníctvom utrpenia uskutočňuje blahodatná sila 

Ducha Svätého a Oživujúceho.“  

 Požehnaný Nový rok 2013 vám praje  sestra v Christu Jana 
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Listy valaamského starca schiigumena Jána 

     

Stoôsmy listy, 9.10.1955  

  

      Dostal som Tvoj list, v ËÔÏÒÏÍ ÍÁ ĿÉÁÄÁĤ Ï ÏÄÐÏÖÅìȢ .ÅÃÈÜÐÅĤ ÔÉÅÔÏ ÓÌÏÖÜ 

ÁÐÏĤÔÏÌÁ 0ÁÖÌÁȡ ȵ! ÍÙ ÖÉÅÍÅȟ ĿÅ ÍÉÌÕÊĭÃÉÍ "ÏÈÁȟ ÐÏÖÏÌÁÎĻÍ ÐÏÄċÁ *ÅÈÏ ÒÁÄÙȟ ÖĤÅÔËÙ 

ÖÅÃÉ ÓÌĭĿÉÁ ÎÁ ÄÏÂÒÏȢ ! ËÔÏÒĻÃÈ ÐÒÅÄÕÒéÉÌȟ ÔĻÃÈ ÁÊ ÐÏÖÏÌÁÌȟ Á ktorých povolal, tých aj 

ospravedlnil a ktorých ospÒÁÖÅÄÌÎÉÌȟ ÔĻÃÈ ÁÊ ÏÓÌÜÖÉÌȰ ɉ2ÉÍ όȟ φό-30).   

      Odpovedám TÉ ÎÉÅ ÎÁ ÚÜËÌÁÄÅ ÍÏÊÉÃÈ ÍÙĤÌÉÅÎÏËȟ ÁÌÅ ÓÖßÔÏÏÔÃÏÖÓËïÈÏ ÕéÅÎia. 

"ÌÁĿÅÎĻ 4ÅÏÆÉÌÁËÔ ÈÏÖÏÒþȡ ȵ.ÁÊÓËĖÒ ÊÅ ÐÒÅÄÖþÄÁÎÉÅȟ ÐÏÔÏÍ ÐÒÅÄÕÒéÅÎÉÅȢ 0ÏÖÏÌÁÎĻÍ ÓÁ 

éÌÏÖÅË ÓÔÜÖÁ ÎÁ ÚÜËÌÁÄÅ ÐÒÅÄÖþÄÁÎÉÁȢ 4Ï ÚÎÁÍÅÎá, na základe jeho osobného 

ÓÌÏÂÏÄÎïÈÏ ÖĻÂÅÒÕ ɉÐÒÅÔÏĿÅ 

v ÔÁËÏÍÔÏ ÐÒþÐÁÄÅ ÂÙ ÂÏÌÉ ÖĤÅÔÃÉ 

ÓÐÁÓÅÎþȟ ÐÒÅÔÏĿÅ ÖĤÅÔÃÉ Óĭ ÐÏÖÏÌÁÎþɊȟ 

ale ÐÏÔÒÅÂÎÜ ÊÅ ÅĤÔÅ ÁÊ ÓÌÏÂÏÄÎÜ 

ÖĖċÁȢ ! preto je najprv predvídanie 

ÁĿ ÐÏÔÏÍ ÐÒÅÄÕÒéÅÎÉÅȢȰ   

      0ÜÎ ÐÏÖÏÌÜÖÁ ÖĤÅÔËĻÃÈȡ 

ȵ0ÏìÔÅ ËÕ ÍÎÅ ÖĤÅÔÃÉȟ ËÔÏÒþ ÓÁ 

namáhate a ÓÔÅ ÐÒÅĩÁĿÅÎþȰȟ ÁÌÅ 0ÜÎ 

ÎÜÍ ÄÁÎĭ ÓÌÏÂÏÄÎĭ ÖĖċÕ ÎÉËÄÙ 

ÎÅÎÁÒĭĤÁȢ )ÂÁ ÎÁ ÎÁĤÅÊ ÖĖÌÉ ÚÜÖÉÓþ éÉ 

ÓÁ ÓÎÁĿþÍÅ Ï spásu a éÁËÜÍÅ 

ÂÌÁÈÏÄÁĩȟ ÁÌÅÂÏ ÓÉ ĿÅÌÜÍÅ ÚÌÏ Á od 

blahodate sa odvraciame.   

      6ÅÄÚȟ ĿÅ ÎÜĤ ÕÍ ÊÅ ÖÅċÍÉ ÏÈÒÁÎÉéÅÎý, a ÎÁĤÅ ÓÒÄÃÅ ÊÅ Ë ÔÏÍÕ ÅĤÔÅ ÚÁĩÁĿÅÎï 

ÖÜĤĐÁÍÉ Á ÐÒÅÔÏ ÎÅÍĖĿÅÍÅ ÐÏÃÈÏÐÉĩ "ÏĿþ ÚÜÍÅÒ ÖÏ 3ÖßÔÏÍ 0þÓÍÅȢ .ÉÅËÔÏÒþ ċÕÄÉÁ 

z ÎÅÐÏÚÎÁÎÉÁ ÐÏÄÓÔÁÔÙ 3ÖßÔïÈÏ 0þÓÍÁȟ ÓÃÈÖÁċÕÊĭ ÎÅÚÍÙÓÅÌÎï ÕéÅÎÉÅ Ï absolútnom 

ÐÒÅÄÕÒéÅÎþ ÊÅÄÎĻÃÈ ËÕ ÓÐÜÓÅȟ Á druhých k záhube. Ako keby Boh ĿÅÌÁÌ ÎÉÅËÏÍÕ ÖÅéÎĭ 

záhubu.   

      #ÔÉÈÏÄÎĻ !ÎÔÏÎ 6ÅċËĻ ÓÁ ÐÏÓÔÉÌȟ ÍÏÄÌÉÌ Á ÐÒÏÓÉÌ "ÏÈÁȟ ÁÂÙ ÍÕ ÏÄÈÁÌÉÌȟ ÐÒÅéÏ 

jedni zomierajú v mladosti a druhí zase v ÓÔÁÒÏÂÅȟ ÐÒÅéÏ ÊÅÄÎÉ ĿÉÊĭ Ö ÚÂÏĿÎÏÓÔÉ ɀ biede, 

a ÉÎþ ÚÁÓÅ ĿÉÊĭ ÈÁÎÅÂÎÅ ɀ v ÂÌÁÈÏÂÙÔÅȢ 0ÏéÕÌ ÈÌÁÓȡ ȵ!Îton! Pozoruj seba a neskúmaj 

"ÏĿÉÅ ÚÜÍÅÒÙȟ ÎÉÅ Óĭ ÔÉ ÏÓÏĿÎïȰȢ   
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      -ĖĿÅ ÔÅÄÁ éÌÏÖÅË ÃÈÜÐÁĩ "ÏĿÉÅ ÚÜÍÅÒÙȩ 0ÒÅéÏ Óĭ ÊÅÄÎÉ ÏÄ ÎÁÒÏÄÅÎÉÁ ÓÌÅÐþȟ 

ÄÒÕÈþ ÚÁÓÅ ËÁÌÉËÁÍÉȟ ìÁÌĤþ ÉÄÉÏÔÍÉȟ Á ÊÅ ÍÎÏÈÏȟ ÍÎÏÈÏ ìÁÌĤÉÅÈÏ, éÏ ÐÒÅ ÎÜÓ ÎÉÅ ÊÅ 

ÐÏÃÈÏÐÉÔÅċÎïȢ (ÅÒïÚÙȟ ÓÅËÔÙ Á ÒÏÚËÏÌÙ ÖÚÉĤÌÉ Ú nesprávneho chápania Svätého Písma 

ÚÁÌÏĿÅÎïÈÏ ÎÁ ÈÒÄÏÓÔÉ Á svojvôli. V ÐÒÁÖÏÓÌÜÖþ Óĭ ÁÕÔÏÒÉÔÏÕ 6ĤÅÏÂÅÃÎï ÓÎÅÍÙ 

a svätí Otcovia.   

      Radím TÉ éþÔÁÊ 3ÖßÔï 0þÓÍÏȢ .ÁÊÐÒÖ ÓÁ ÁÌÅ ÐÏÍÏÄÌÉȟ ÁÂÙ ti Boh otvoril tvoj um 

k ÃÈÜÐÁÎÉÕ 0þÓÍÁȢ IÏÍÕ ÂÕÄÅĤ ÒÏÚÕÍÉÅĩȟ ÔÏ ÐÌĐȟ Á éÏ ÎÅÐÏÃÈÏÐþĤ ÔÏ ÖÙÎÅÃÈÁÊȢ 4ÁË ÔÏ 

radia svätí Otcovia. 3ÖßÔï 0þÓÍÏ ÎÉÅ ÊÅ ÐÏÔÒÅÂÎï éþÔÁĩ, aby sme ho poznali, ale 

ÐÒÅÔÏȟ ÁÂÙ ÓÍÅ ÚÁÃÈÒÜÎÉÌÉ ÓÖÏÊÕ ÄÕĤÕȢ 3ËĭÍÁÎÉÅ ÎÅÐÏÃÈÏÐÉÔÅċÎïÈÏ ÓÁ ÐÏdobá 

hrdosti.  

 

Stodeviaty  list , 14.11.1955  

      0ÒÅéþÔÁÌ ÓÏÍ ÓÉ 4voj list, v ËÔÏÒÏÍ ÐþĤÅĤȟ ĿÅ ÓÉ ÍÎÏÈÏÖÒÁÖÎÜȢ 3ÖßÔþ /ÔÃÏÖÉÁ 

ÐÏÖÅÄÁÌÉȡ ȵ.ÉÅËÔÏ ÈÏÖÏÒþ ÃÅÌĻ ÄÅĐ Á ÐÒÅÄÓÁ ÊÅ ÔÏ ÐÒÅĐ ÍÌéÁÎþÍȟ ÌÅÂÏ ÖĤÅÔËÏ ÈÏÖÏÒþ ÐÒÅ 

"ÏÈÁȟ ÎÉÅËÔÏ ÚÁÓÅ ÃÅÌĻ ÄÅĐ ÍÌéþȟ ÁÌÅ ÊÅ ÔÏ ÐÒÅĐ ÐÒÜÚÄÎÏÓÌÏÖþÍȰȢ 0ÒÅÖÅÒ ÓÖÏÊÕ 

ÍÎÏÈÏÖÒÁÖÎÏÓĩ Á porovnaj ju s radami svätých Otcov!   

      0þĤÅĤ ÔÉÅĿȟ ĿÅ ÓÉ ÖÅċÍÉ ÚÁÎÅÐÒÜÚÄÎÅÎÜ ÓÔÁÒÏÓĩÁÍÉ ĿÉÖÏÔÁ Á nedarí sa Ti 

v ÍÏÄÌÉÔÂÅȢ -ÁÌÁ ÂÙ ÓÉ ÓÉ ÕÖÅÄÏÍÉĩȟ ĿÅ ÎÉÅ ÓÉ ÍÎþĤËÁȟ ÁÌÅ ĿÅ ĿÉÊÅĤ ÖÏ ÓÖÅÔÅȟ ÁËÏĿÅ ÃÈÃÅĤ 

ĿÉĩ ÂÅÓ ÓÔÁÒÏÓÔþȩ IþÔÁĤ 3ÖßÔï 0þÓÍÏ Á ÎÅÃÈÜÐÅĤ ÍÏÃ ÊÅÈÏ ÕéÅÎÉÁȢ 6Åì ÁÊ svätí Otcovia 

ÎÅĿÉÌÉ ÂÅÚ ÓÔÁÒÏÓÔþȟ ÁÊ ÉÍ ÓÁ ÎÉÅ ÖĿÄÙ ÄÁÒÉÌÏ Ö modlitbe a éÁÓÔÏ ÓÁ ÃþÔÉÌÉ ÂÙĩ ÖÅċÍÉ 

ÓÌÁÂÕéËþȟ ÁÌÅ ÓËĭÓÅÎþ Ö ÄÕÃÈÏÖÎÏÍ ÚÜÐÁÓÅ ÎÅÂÏÌÉ ÍÁÌÏÄÕĤÎþ ÐÒÉ ÚÍÅÎÜÃÈȟ ÎÏ ÐÒÅÔÒÐÅÌÉ 

ÓÖÏÊÅ ÎÅÐÒþÊÅÍÎï ÚÜĿÉÔËÙȢ #ÔÉÈÏÄÎĻ *ÜÎ ÐÌÉÅÔÏÌ ËÏĤþËÙȟ mal takú blahodatnú a 

ÎÅÐÒÅÓÔÁÊÎĭ ÍÏÄÌÉÔÂÕȟ ĿÅ ÁĿ ÚÁÂÕÄÏÌ ÎÁ ËÏĤþËÙȟ ËÔÏÒï ÍÁÌ ÄÁĩ ÐÏÈÏÎÉéÏÖÉȢ +Åì ÐÏ ÎÅ 

ĤÉÅÌ, ÐÒþÄÕÃ ÎÁ ÍÉÅÓÔÏȟ ËÄÅ ÂÏÌÉ ÎÁËÏÎÉÅÃ ÚÁÂÕÄÏÌ ËÖĖÌÉ éÏÍÕ ÔÁÍ ÖÌÁÓÔÎÅ ĤÉÅÌȢ 4ÅÎ ÉÓÔĻ 

ÃÔÉÈÏÄÎĻ ĤÉÅÌ Ó ÐÏÈÏÎÉéÏÍ ÐÏ ÓËÙÔÓËÅÊ ÃÅÓÔÅȟ ÔÅÎ ÐÏÈÏÎÉé ÈÏ ÔÁË ÒÏÚÈÎÅÖÁÌȟ ĿÅ ÏÄ neho 

ÃÔÉÈÏÄÎĻ ÁĿ ÕĤÉÅÌȢ (ċÁȟ ÁÊ Õ svätých nastávajú zmeny, a ÔÙ ÃÈÃÅĤ, aby u ÔÅÂÁ ÖĤÅÔËÏ 

ÐÒÅÂÉÅÈÁÌÏ ÈÌÁÄËÏȢ 3ÐÏÍÅĐ ÓÉȟ ÁËÏ ÓÏÍ ÔÉ ÒÁÚ ÐÒÉ ÎÁĤÏÍ ÒÏÚÈÏÖÏÒÅ ÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵÌÅÐĤÉÅ ÊÅ 

chorï ÓÖÅÄÏÍÉÅȟ ÎÅĿ ÐÙĤÎÜ ÃÎÏÓĩȰȢ   

      Pozri, éÏ ÈÏÖÏÒÉÁ ÓÖßÔþȡ ȵ!Ë ÓÁ ÐÏÓÔþÔÅ ÔÁËȟ ÁËÏ ÊÅ ÐÏÔÒÅÂÎïȟ ÎÅÐĻĤÔÅ ÓÁ ÔĻÍȟ ĿÅ 

ÐÏÓÔþÔÅȢ !Ë ÓÁ ÎþÍ ÂÕÄÅÔÅ ÐĻĤÉĩȟ ÁËĻĿÅ ÏÓÏÈ ÂÕÄÅÔÅ ÍÁĩ Ú ÔÁËïÈÏÔÏ ÐĖÓÔÕȩ ,ÅÐĤÉÅ ÊÅ 

éÌÏÖÅËÕ ÚÊÅÓĩ ÍßÓÏȟ ÎÅĿ ÓÁ ÐÏÖÙĤÏÖÁĩ Á ÖÅÌÅÂÉĩȢ #ÔÉÈÏÄÎĻ -ÏÊĿÉĤ ÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵ3ÉÌÁ ÐÒÅ 

ĿÅÌÁÊĭÃÅÈÏ ÓÉ ÚþÓËÁĩ ÃÎÏÓĩ ÓÐÏéþÖÁ Ö tom, aby neÂÏÌ ÍÁÌÏÄÕĤÎĻȟ ËÅì ÐÁÄÎÅȟ ÁÌÅ 

ÐÏËÒÁéÏÖÁÌ ÎÁ ÓÖÏÊÅÊ ÃÅÓÔÅȢ .ÅÐÁÄÁĩ ÊÅ ÖÌÁÓÔÎï ÉÂÁ ÁÎÊÅÌÏÍȢ (ÌÔÁéÏÍ ÐþÓÅÍȟ 

ÎÅÐÏÚÎÁÊĭÃÉÍ ÓÉÌÕ ÄÕÃÈÏÖÎïÈÏ ĿÉÖÏÔÁ ÓÁ ÎÅÂÕÄĭ ÐÜéÉĩ ÐÏÄÏÂÎÅ ÖĻÐÉÓËÙȟ ÌÅÂÏ ÉÃÈ ÃÅÌÜ 

ÚÂÏĿÎÏÓĩ ÓÐÏéþÖÁ ÉÂÁ ÖÏ ÖÏÎËÁÊĤÏÍ ÓÐÒÜÖÁÎþȢ *Å ÖÅċÍÉ ÓÍÕÔÎïȟ ĿÅ ÐÒÅ svoju 
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ÎÅÓËĭÓÅÎÏÓĩ Ö ÄÕÃÈÏÖÎÏÍ ĿÉÖÏÔÅ ÖÉazneme v písmenách, lebo písmená ubíjajú, ale 

ÄÕÃÈ ÏĿÉÖÕÊÅȢ   

      .ÅÃÈ ÖÜÓ 0ÜÎ ÏÃÈÒÁĐÕÊÅ ÓÖÏÊÏÕ ÍÉÌÏÓĩÏÕȢ  

 

Stodesiaty  list , 22.11.1955  

       *ÅÄÅÎ ÓÔÁÒÅÃ ÒÁÚ ÄÏÈÏÖÜÒÁÌ ÈÒÄÉÁÃÅÍÕ ÓÁ ÂÒÁÔÏÖÉȢ 4ÅÎ ÍÕ ÖĤÁË ÐÏÖÅÄÁÌȡ 

ȵ/ÄÐÕÓĩ ÍÉ ÏÔéÅȟ ÁÌÅ ÊÁ ÎÉÅ ÓÏÍ ÈÒÄĻȰȢ -ĭÄÒÙ ÓÔÁÒÅÃ ÍÕ ÏÄÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵIþÍ ÍĖĿÅĤ 

ÊÁÓÎÅÊĤÉÅ ÄÏËÜÚÁĩ ÔÏȟ ĿÅ ÓÉ ÈÒÄĻȟ ÁË ÎÉÅ ÔĻÍȟ ĿÅ Ï ÓÅÂÅ ÔÖÒÄþĤȟ ĿÅ ÎÉÅ ÓÉ ÈÒÄĻȩȰȢ   

      <ÎÏȟ ÈÒÄÏÓĩ ÊÅ ÓÌÅÐÜȟ ÓÁÍÁ ÓÅÂÁ ÎÅÖÉÄþȟ ÈÒÄÏÓĩ ÊÅ ÄÉÁÂÌÏÖ ÖÙÎÜÌÅÚȢ ! toto sú jej 

ÄÅÔÉȡ ÈÎÅÖȟ ÏÈÏÖÜÒÁÎÉÅȟ ÎÅÒÖÏÚÉÔÁȟ ÐÏËÒÙÔÅÃÔÖÏȟ ÎÅÎÜÖÉÓĩȟ ÏÄÖÒÜÖÁÎÉÅȟ ÎÅÐÏËÏÒÁ ÁÔìȢ 

4ÖÒÄÏĤÉÊÎÅ ÎÜÓÔÏÊþ ÎÁ ÓÖÏÊÅÊ ÍÉÅÎËÅȟ ĩÁĿËÏ ÓÁ ÐÏÄÒÉÁìÕÊÅ ÉÎĻÍȟ ÎÅÓÔÒÐþ ÎÁÐÏÍÅÎÕÔÉÁ 

a sama rada iných napomína, tára nezmysly, je netrpezlivá, cudzia láske, drzá a 

ÓÐĖÓÏÂÕÊĭÃÁ ÕÒÜĿËÙȟ ÓÎÁĿÉÁÃÁ ÓÁ Ï ÍÏÃȢ (ÒÄþ ÖÅċÍÉ ÔÒÐÉÁ ÈÁÎÅÂÎĻÍÉ ÍÙĤÌÉÅÎËÁÍÉȢ 

+ÒÜÔËÏ ÓÏÍ ÎÁÐþÓÁÌ ÎÁ ÚÜËÌÁÄÅ ÓÖßÔÏÏÔÃÏÖÓËïÈÏ ÕéÅÎÉÁȢ   

      4ÅÒÁÚ ÎÉÅéÏ Ï pokore. Ó, ÂÌÁÈÏÓÌÁÖÅÎÜ ÐÏËÏÒÁȟ ÓÉ "ÏĿÉÁȟ ÌÅÂÏ Ói sklonila nebesá 

a ÖÔÅÌÉÌÁ ÓÉ ÓÁ ÄÏ ċÕÄÓÔÖÁ Á ÈÒÉÅÃÈÙ ÓÖÅÔÁ ÓÉ ÐÒÉÂÉÌÁ ÎÁ ËÒþĿȢ #ÈÖÅÊÅ ÓÁ ÍÏÊÁ ÄÕĤÁȟ éÉ 

ÍĖĿÅÍ ÖĖÂÅÃ ÎÉÅéÏ ÐÏÖÅÄÁĩ Ï ÔÖÏÊÅÊ ÖÅċËÏÓÔÉȩ   

      IÏ Ï pokore hovoria múdri Otcovia. Vychádza z ÎÅÊ ËÒÏÔËÏÓĩȟ ÐÒþÖÅÔÉÖÏÓĩȟ 

ÚÂÏĿÎÏÓĩȟ ÍÉÌÏÓÒÄÅÎÓÔÖÏȟ ÔÉÃÈÏÓĩȟ ÂÌÁÈÏÓËÌÏÎÎÏÓĩȢ 0ÏËÏÒÎĻ ÎÉÅ ÊÅ ÚÖÅÄÁÖĻ ÎÁ 

ÎÅÐÏÃÈÏÐÉÔÅċÎï ÖÅÃÉȟ ÁÌÅ ÈÒÄĻ ÃÈÃÅ ÓËĭÍÁĩ ÈĊÂËÕ "ÏĿþÃÈ ÚÜÍÅÒÏÖȢ 0ÏËÏÒÎĻ ÓÁ 

nechváli prirodzenými darmi, ÁÌÅ ÈÎÕÓÉÁ ÓÁ ÍÕ ċÕÄÓËï ÃÈÖÜÌÙȟ ÁÌÅ ÁËÏ éÌÏÖÅË ÏÄÅÔĻ ÄÏ 

hodvábu uteká, aby nezamazal svoj drahocenný ÏÄÅÖ ÏÄ ÂÌÁÔÁȟ ÔÁË ÐÏËÏÒÎĻ éÌÏÖÅË 

ÕÎÉËÜ ÐÒÅÄ ċÕÄÓËÏÕ ÓÌÜÖÏÕȢ   

      6ÌÁÓÔÎÏÓĩÏÕ ÐÏËÏÒÙ ÊÅ ÖÉÄÉÅĩ ÓÖÏÊÅ ÈÒÉÅÃÈÙȟ Á v iných dobré vlastnosti. Pre 

ÈÒÄÏÓĩ ÊÅ ÔÙÐÉÃËï ÖÉÄÉÅĩ Ö sebe len to dobré a v iných zase iba zlé. A ÅĤÔÅ ÔÏÔÏ ÊÅ éÒÔÏÕ 

pokory: prostota, otvÏÒÅÎÏÓĩ Á ÐÒÁÖÄÉÖÏÓĩȢ ! éÏ ÊÅ ÐÏËÏÒÁȟ Á ako sa v ÄÕĤÉ ÒÏÄþ, nikto 

ÎÅÄÏËÜĿÅ ÓÌÏÖÁÍÉ ÏÂÊÁÓÎÉĩȟ ÁË ÓÁ ÊÅÊ ÎÅÎÁÕéþ ÎÁ ÚÜËÌÁÄÅ ÖÌÁÓÔÎĻÃÈ ÓËĭÓÅÎÏÓÔþȢ )ÂÁ ÚÏ 

ÓÌÏÖ ÓÁ ÊÅÊ ÎÁÕéÉĩ ÎÅÄÜȢ   

      Abba Zasima hovoril o ÐÏËÏÒÅȟ ÐÏéĭÖÁÌ ÈÏ ÐÒÉ ÔÏÍ ÖÚÄÅÌÁÎĻ ÓÏÆÉÓÔÁȟ ËÔÏÒĻ mu 

ÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵ0ÒÅéÏ Ï ÓÅÂÅ ÈÏÖÏÒþĤȟ ĿÅ ÓÉ ÈÒÉÅĤÎÙȟ éÉ ÎÅÖÉÅĤȟ ĿÅ ÓÉ ÓÖßÔĻȩ IÉ ÎÅÖÉÄþĤȟ ÁËï ÍÜĤ 

ÃÎÏÓÔÉȩ 6Åì ÓÜÍ ÖÉÄþĤȟ ÁËÏ ĿÉÊÅĤ ÐÏÄċÁ ÐÒÉËÜÚÁÎþ Á ÐÏÖÁĿÕÊÅĤ ÓÁ ÐÒÉÔÏÍ ÚÁ ÈÒÉÅĤÎÉËÁȩȰ 

Starec nevedel, éÏ ÎÁ ÔÏ ÐÏÖÅÄÁĩȟ ÐÒÅÔÏ ÉÂÁ ÐÏÚÎÁÍÅÎÁÌȡ ȵ.ÅÖÉÅÍ éÏ ÔÉ ÎÁ ÔÏ mám 

ÐÏÖÅÄÁĩȟ ÁÌÅ ÓÏÍ ÈÒÉÅĤÎÙȰȢ 3ÏÆÉÓÔÁ ÓÔÜÌÅ ÎÜÓÔÏÊéÉÖÅÊĤÉÅ ÓÉ ĿÅÌÁÌ ÖÅÄÉÅĩȟ ÁËÏ ÊÅ ÔÏ ÍÏĿÎïȢ 

Starec znovu nevedel, éÏ ÐÏÖÅÄÁĩ Á ÐÒÅÔÏ Ö ÓÖÏÊÅÊ ÓÖßÔÅÊ ÐÒÏÓÔÏÔÅ ÉÂÁ ÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵ.ÅÍÅĩ 
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ÍÁȟ ÎÁÏÚÁÊ ÓÏÍ ÔÁËĻȰȢ .ÁÃÈÜÄÚÁÌ ÓÁ ÔÁÍ ÁÊ ÁÂÂÁ $ÏÒÏÔÅÊȟ ËÔÏÒĻ ÓÏÆÉÓÔÏÖÉ ÖÙÓvetlil: 

ȵ4ÁËȟ ÁËÏ ÖÏ ÖÅÄÅ Óĭ ÎÜÖÙËÙȟ ËÔÏÒï ÓÁ ÎÅÄÁÊĭ ÏÂÊÁÓÎÉĩȟ ÔÁË ÊÅ ÔÏ ÁÊ Ó ÐÏËÏÒÏÕȰȢ !ÂÂÁ 

Zasima ho objal a ÐÏÖÅÄÁÌȡ ȵ6ÙÓÔÉÈÏÌ ÓÉ ÔÏȟ ÐÒÅÓÎÅ ÔÁË ÔÏ ÊÅȟ ÁËÏ ÓÉ ÐÏÖÅÄÁÌȰȢ 3ÏÆÉÓÔÁ 

ostal uspokojený a súhlasil s nimi.   

      Z mnohého som TÉ ÎÁÐþÓÁÌ ÎÅÍÎÏÈÏȢ !Ë ÓÉ ĿÅÌÜĤ ÍÎÏÈÏ Á ÐÏÄÒÏÂÎÅÊĤÉÅ ÐÏÚÎÁĩȟ 

ÍĖĿÅĤ ÓÉ ÔÏ ÐÒÅéþÔÁĩ Ö $ÏÂÒÏÔÏċÕÂÉÊÉȢ  

 

Stojedenásty  list , O snoch  

  

      $ÏÐÏéÕÌ ÓÏÍ ÓÁȟ ĿÅ ÍÎÏÈþ 

veriaci hovoria o snoch, 

prisudzujúc im rôzne dohady, aj 

ÎÉÅËÔÏÒþ ÎÁĤÉ ÖÜĿÅÎþ ÏÔÃÏÖÉÁ 

veria snom a pripisujú im svoj 

význam.   

      Niektorí mnísi dostávajúc 

od laikov listy o snoch, a éþÔÁÊĭÃ 

ÉÃÈ ÐÒÅ ÓÖÏÊÕ ÎÅÓËĭÓÅÎÏÓĩ 

v ÄÕÃÈÏÖÎÏÍ ĿÉÖÏÔÅ, ich dávajú 

éþÔÁĩ ÓÖÏÊÉÍ ÓÐÏÌÕÂÒÁÔÏÍ 

ÍÎþÃÈÏÍȟ ÁËÏ ÎÅÊÁËï ÐÏÕéÅÎÉÅȢ 4ÁËïÔÏ ÎÅÓÐÒÜÖÎÅ ÃÈÜÐÁÎÉÅ ÓÎÏÖ ÍÁ ÐÒÉÎĭÔÉÌÏ ÕÒÏÂÉĩ 

výpisky z diel niektorých svätých Otcov.   

      ȵ$ïÍÏÎÉ ÃÔÉĿÉÁÄÏÓÔÉÖÏÓÔÉ Óĭ ÐÒÏÒÏËÍÉ Ö snoch. Z ÔÅÒÁÊĤþÃÈ ÕÄÁÌÏÓÔÉ ÎÜÍ 

ÐÒÅĤÉÂÁÎÅ ÐÒÅ ÎÁĤÕ ÂÕÄĭÃÎÏÓĩ ÖÙÖÏÄÚÕÊĭ okolnosti, o ktorých nám zvestujú, aby sme 

ÐÏ ÉÃÈ ÖÉÄÅÎÉÁÃÈ ĿÁÓÌÉ ÁËÏ ÂÌþÚËÏ ÓÍÅ ÕĿ Ë daru prezieravosti a ÚÁéÁÌÉ ÓÉ ÎÁÍĻĤċÁĩȢ 

+ÔÏ ÖÅÒþ ÄïÍÏÎÏÖÉȟ ÐÒÅ ÔÏÈÏ ÓÁ éÁÓÔÏ ÓÔÜÖÁ ÐÒÏÒÏËÏÍȟ ÁÌÅ ËÔÏ ÎþÍ ÐÏÈğÄÁȟ ÐÒÅÄ ÔĻÍ 

ÎÁÖĿÄÙ ÂÕÄÅ ËÌÁÍÜÒÏÍȢ !ËÏ ÄÕÃÈȟ ÖÉÄþ éÏ ÓÁ ÏÄÏÈÒÜÖÁ ÖÏ ÖÚÄÕĤÎÏÍ ÐÒÉÅÓÔÒÁÎÓÔÖÅȟ 

a ÎÁÐÒþËÌÁÄ ÚÉÓÔÉÁÃȟ ĿÅ ÎÉÅËÔÏ ÕÍÉÅÒÁȟ ċÁÈËÏÖÅÒÎĻÍ Ï tom predpovedá v ich snoch. 

Démoni o ÂÕÄĭÃÏÍ ÎÉé ÎÅÖÅÄÉÁȟ ÉÂÁ ÐÒÅÄÐÏÖÅÄÁÊĭȟ ÁÌÅ ÖÉÅÍÅȟ ĿÅ ÁÊ ÌÅËÜÒÉ ÖÅÄÉÁ 

ÐÒÅÄÐÏÖÅÄÁĩ ÓÍÒĩȢ +ÔÏ ÖÅÒþ ÓÎÏÍȟ ÔÅÎ ÖĖÂÅÃ ÎÉÅ ÊÅ ÓËĭÓÅÎĻȟ ÁÌÅ ËÔÏ ÉÍ ÎÅÄĖÖÅÒÕÊÅȟ ÔÅÎ 

je múdry. Preto, kto verí snom, ÊÅ ÐÏÄÏÂÎĻ éÌÏÖÅËÕȟ ËÔÏÒĻ ÎÁÈÜĐÁ ÓÖÏÊ ÔÉÅĐ, 

ÓÎÁĿÉÁÃ ÓÁ ÈÏ ÃÈÙÔÉĩ ɉÃÔÉÈÏÄÎĻ *ÜÎ ,ÅÓÔÖÉéÎÉË Ï ÓÎÏÃÈɊȢ "ÌÁĿÅÎĻ $ÉÁÄÏÃÈ ÐþĤÅȡ ȵ.ÅÃÈ 

ÎÜÍ ÐÏÓÔÁéþȟ ÁËÏ ÖÅċËÜ ÃÎÏÓĩ  je ÔÏ ÐÒÁÖÉÄÌÏȟ ĿÅ ÖĖÂÅÃ ÎÅÍÜÍÅ ÖÅÒÉĩ ĿÉÁÄÎÅÍÕ 

ÓÎÏÖïÍÕ ÒÏÊéÅÎÉÕȰȢ ,ÅÂÏ ÓÎÙ ÖÏ ÖßéĤÉÎÅ ÐÒþÐÁÄÏÖ Óĭ ÎÉé ÉÎïȟ ÁËÏ ÉÄÏÌÙ ÍÙĤÌÉÅÎÏËȟ ÈÒÁ 
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ÐÒÅÄÓÔÁÖÉÖÏÓÔÉȟ ÁÌÅÂÏ ÅĤÔÅ, ÁËÏ ÓÏÍ ÕĿ ÐÏÖÅÄÁÌ, démonský výsmech a zabávanie nad 

ÎÁÍÉȰȢ  

      3ÖßÔĻ 3ÉÍÅÏÎ .ÏÖĻ "ÏÈÏÓÌÏÖÅÃ ÐþĤÅȡ ȵ)ÂÁ Ôþ 

majú v snoch pravdivé videnia (nenazýva ich nie 

snami ale videniami), ktorých um sÁ ÂÌÁÈÏÄÁĩÏÕ 

Svätého Ducha stáva jednoduchým 

a oslobodeným od akéÈÏËÏċÖÅË ÎÜÔÌÁËÕ ÚÏ ÓÔÒÁÎÙ 

ÖÜĤÎþ a ich otroctva, u ktorých je celá námaha a 

ÓÔÁÒÏÓĩ ÚÁÍÅÒÁÎÜ ÎÁ "ÏÈÁ Á ÖĤÅÔËÙ ÍÙĤÌÉÅÎËÙ Óĭ 

zamerané na ÂÕÄĭÃÕ ÏÄÍÅÎÕ éÉ ÄÁÒÙȟ ËÔÏÒĻÃÈ 

ĿÉÖÏÔ ÊÅ ÖÙĤĤÉÅ ĿÉÖÏÔÁ ĿÉjúcich, bezstarostný, 

ÎÅÒÏÚÐÔÙċÕÊĭÃÉ ÓÁȟ ÔÉÃÈĻȟ éÉÓÔĻȟ ÎÁÐÌÎÅÎĻ ÍÉÌÏÓĩÏÕȟ 

ÍĭÄÒÏÓĩÏÕȟ ÎÅÂÅÓËĻÍ ÐÏÚÎÁÎþÍ Á inými blahými 

plodmi pôsobiacimi v nich Svätým Duchom. 

A u tých, ktorí takýto nie sú, sny sú klamlivé 

a neporiadkom, a ÖĤÅÔËÏ Ö nich je iba podvod 

a pôÖÁÂȰȢ   

      -ĭÄÒÙ 3ÉÒÁÃÈ ÐþĤÅȡ ȵ.ÅÒÏÚÕÍÎĻ éÌÏÖÅË ÓÉ ÒÏÂþ ÍÜÒÎÅ Á ÆÁÌÏĤÎï ÎÜÄÅÊÅ Á sny, 

ÎÁÐÌĐÕÊÅ ÎÁÍÙÓÌÅÎÏÓĩÏÕ ÎÅÍĭÄÒÙÃÈȢ !ËÏÂÙ ÃÈÙÔÁÌ ÔÉÅĐ Á ÈÎÁÌ ÓÁ ÚÁ ÖÅÔÒÏÍȟ ÔÁË ÒÏÂþ 

ÔÅÎȟ ËÔÏ ÓÉ ÖĤþÍÁ ÆÁÌÏĤÎï ÖÉÄÅÎÉÁȢ -ÙÌÎï ÖÅĤÔÅÎÉÅȟ ÆÁÌÏĤÎï ÈÜÄÁéÓÔÖÏȟ ÓÎÙ éÁÒÏÄÅÊÎþËÏv 

ÔÏ ÖĤÅÔËÏ ÊÅ ÍÜÒÎÅȰ ɉ3ÉÒÁÃÈ χψȟ υ-5). Sny mnohých priviedli do poblúdenia, a tí, éÏ Ö 

nich videli, nádejali padli. Vo svätootcovských spisoch je mnoho príkladov o pádoch 

ÔĻÃÈȟ éÏ ÖÅÒÉÌÉ ÓÎÏÍȢ /ÐÔÉÎÓËĻ ÓÔÁÒÅÃ ËĐÁÚ ɀ ÓÃÈÉÍÎþÃÈ ,ÅÏÎÉÄ ÈÏÖÏÒÉÌ ÓÖÏÊÍÕ ĿÉÁËÏÖÉȡ 

ȵ.ÅÓÍÉÅĤ ÖÅÒÉĩ ÓÎÏÍȟ ÈÏÃÉ ÂÙ Öo svojej podstate boli aj pravdivé, lebo mnohí boli 

cestou snov oklamaní. Múdry starec Theosterik, ktorý napísal paraklis k Presvätej 

"ÏÈÏÒÏÄÉéËÅȟ ÄĖÖÅÒÕÊĭÃ ÓÎÏÍȟ ÂÏÌ ÎÁËÏÎÉÅÃ ÔÁË ÐÏÄÖÅÄÅÎĻȟ ĿÅ ÚÁÈÙÎÕÌȰȢ   

      V ÐÒÏÌĕÇÕ ÊÅ ÔÁËĻÔÏ ÐÒþÂÅÈȢ ȵ-ÅÚÏÐÏÔÜÍÓËÙ ÍÎþÃÈ ÖĤÅÔËĻÃÈ ÕÄÉÖÏÖÁÌ ÓÖÏÊþm 

ÐÒþÓÎÙÍ ÁÓËÅÔÉÃËĻÍ ĿÉÖÏÔÏÍȟ ÁÌÅ ÐÒÅÔÏĿÅ veril snom, ÚÁÈÙÎÕÌȢ -ÁÌ ÓÅÎȢ 0ÒÏÒÏË -ÏÊĿÉĤ 

s ÏÓÔÁÔÎĻÍÉ ÐÒÏÒÏËÍÉ Á ĿÉÄÍÉ ÉÄĭ ÄÏ ÒÁÊÁȟ Á ÁÐÏĤÔÏÌÉ Ó ÍÕéÅÎþËÍÉȟ ÓÏ ÓÖßÔÉÔÅċÍÉ 

a ÃÔÉÈÏÄÎĻÍÉ ÉÄĭ ÄÏ ÐÅËÌÁȢ 0Ï ÔÏÍÔÏ ÓÎÅ ÍÎþÃÈ ÐÒÉÊÁÌ ĿÉÄÏÖÓËĭ ÖÉÅÒÕȟ ÏĿÅÎÉÌ ÓÁ ÓÏ 

ĿÉÄÏÖËÏÕ Á ÚÁéÁÌ ÐÏÌÅÍÉÚÏÖÁĩ Ó ÐÒÁÖÏÓÌÜÖÎÙÍÉȰȢ ! ÅĤÔÅ ÍÎÏÈÏ ÐÒþËÌÁÄÏÖȟ ÁËÏ Óĭ ÔÉÅȟ 

éÏ ÓÏÍ ÕÖÉÅÄÏÌ, ÂÙ ÓÏÍ ÔÕ ÅĤÔÅ ÍÏÈÏÌ ÕÖÉÅÓĩȢ .Ï ÔÉÅ ÐÏÓÔÁéÉÁȢ !Ë ÓÖßÔþ "ÏĿþ ċÕÄÉÁ ÍÁÌÉ 

prorocké sny podobné svätému Jozefovi v EgyÐÔÅȟ éÉ ÓÖßÔïÍÕ *ÏÚÅÆÏÖÉ ÏÂÒÕéÎþkovi 

0ÒÅÓÖßÔÅÊ "ÏÈÏÒÏÄÉéËÙ Á ostatným svätým, to vnútorné oznámenie im bolo dané 

Bohom. Vo Svätom Písme je dobré a ÊÁÓÎÅ ÐÏÖÅÄÁÎïȟ ÁËÏ ÓÁ ÍÜÍÅ ÚÁÃÈÒÁĐÏÖÁĩȟ ÁÌÅ 

ÎÜĤÍÕ ÏÈÒÁÎÉéÅÎïÍÕ Á ÓËĭÍÁÖïÍÕ ÕÍÕ ÔÏ ÎÅÓÔÁéþ Á éÏ ÔÏ ÂÙ ÅĤÔÅ Ï budúcnosti chcel 

ÐÏÚÎÁĩ ÚÏ ÓÎÏÖȢ IÉ ÎÜÍ ÎÉÅ ÊÅ ÌÅÐĤÉÅ ÒÉÁÄÉĩ ÓÁ ÓÖßÔĻÍ 0þÓÍÏÍ Á svätootcovskými 
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ÒÁÄÁÍÉȟ ÎÅĿ ÓÁ ÎÅÃÈÁĩ ÓÔÒÈÜÖÁĩ ÓÎÁÍÉ Á ÖÅÒÉĩ ÉÍȢ .ÁÕé ÎÜÓ, 0ÁÎÅȟ ÖĤÅÔËĻÃÈ Á ËÁĿÄïÈÏ 

ÎÁÓÌÅÄÏÖÁĩ ÃÅÓÔÙ tvojich prikázaní.  

          3ĭ ÔÒÉ ÄÒÕÈÙ ÍÙĤÌÉÅÎÏËȢ jÕÄÓËïȟ ÁÎÊÅÌÓËï Á démonskéȢ jÕÄÓËï ÍÙĤÌÉÅÎËÙ ÎÉÅ Óĭ 

ÎÉéþÍ ÉÎĻÍȟ ÁËÏ ÒÏÊéÉÖï ÏÂÒÁÚÙ Ï veciach tohto sveta, povedal ctihodný Isichij. 

!ÎÊÅÌÓËï ÍÙĤÌÉÅÎËÙ Óĭ ÖĿÄÙ ÄÏÂÒïȟ ÐÒÉ ËÔÏÒĻÃÈ ÊÅ Ö srdci ticho a pokoj ba dokonca aj 

ÒÁÄÏÓĩȢ $ïÍÏÎÓËï ÍÙĤÌÉÅÎËÙ Óĭ ÖĿÄÙ ÈÒÉÅĤÎÅȟ ÐÒÉ ËÔÏÒĻÃÈ Ö ÓÒÄÃÉ ÐÏÃÉĩÕÊÅÍÅ ÒÏÚÐÁËÙȟ 

ÚÍßÔÏËȢ .ÉÅËÔÏÒþ ċÕÄÉÁ ÖÒÁÖÉÁȡ ȵĿÅ ËÁĿÄĻÍ ËÒÏËÏÍ ÈÒÅĤþÍÅȰȢ +ÔÏ ÔÁË ÈÏÖÏÒþȟ ÈÏÖÏÒþ 

ÎÅÓÐÒÜÖÎÅȢ 3ÖßÔþ /ÔÃÏÖÉÁ ÖĤÅÔËÙ ÐÒÉÃÈÜÄÚÁÊĭÃÅ ÍÙĤÌÉÅÎËÙ ÎÁÚĻÖÁÌÉ ÄÏÔÙËÍÉ 

(prílohami), a hoci boli hanebné, neboli hriechom. My ich na základe slobodnej vôle 

ÍĖĿÅÍÅ ÐÒÉÊÁĩ ÁÌÅÂÏ ÎÉÅȢ !Ë ÉÃÈ ÎÅÐÒÉÊÍÅÍÅȟ ÔÅÄÁ ÚÁÖÒÈÎÅÍÅ, nie sú hriechom, ale ak 

ich prijmeme, budeme s ÎÉÍÉ ËÏÍÕÎÉËÏÖÁĩȟ ÖÔÅÄÙ ÓÁ ÓÔÁÎĭ ÈÒÉÅÃÈÏÍȟ ÌÅÂÏ ÎÜÓ ÐÒÉÖÅÄĭ 

k ÔÅÌÅÓÎïÍÕ ÈÒÉÅÃÈÕȢ .ÉÅËÅÄÙ ÐÒÉÃÈÜÄÚÁÊĭ ÎÅÐÒþÊÅÍÎï ÍÙĤÌÉÅÎËÙȟ ÁË ÓÍÅ ÎÉÅËÅÄÙ 

urobili nejakú chybu, z ÎÉéÏÈÏ ÎÉé ÓÁ ÚÊÁÖÉÁȟ ÁËÏ ÂÌÅÓË Ú jasného neba, no myslþÍ ÓÉȟ ĿÅ 

ÔÁËïÔÏ ÍÙĤÌÉÅÎËÙ Óĭ ÐÒÉÒÏÄÚÅÎïȟ ċÕÄÓËï ÓÐÏÍÉÅÎËy na predchádzajúce. No démonské 

ÍÙĤÌÉÅÎËÙ Óĭ ÖĿÄÙ ÈÒÉÅĤÎÅȟ ÁËÏ Ï hneve, o smilstve, o chamtivosti, o ÃÔÉĿÉÁÄÏÓÔÉÖÏÓÔÉȟ 

o hrdosti, o pýche a ÉÎĻÃÈ ÖÜĤĐÁÃÈȟ ÐÒÉ ËÔÏÒĻÃÈ Ö ÓÒÄÃÉ ÖĿÄÙ ÂĻÖÁ ÚÍßÔÏËȢ 3ÁÍÏÚrejme, 

ĿÅ ÊÅ ÔÏ ÐÒÅ ÓÖÅÔÓËïÈÏ éÌÏÖÅËÁ ĩÁĿËïȟ Á ÎÉÅ ÖĿÄÙ ÍÏĿÎï ÖÙÚÎÁĩ ÓÁ Ö ÍÙĤÌÉÅÎËÁÃÈȟ 

z akých príéÉÎ ÐÒÉÃÈÜÄÚÁÊĭȢ ,ÅÂÏ ÉÎÜé ÍÙÓÌþ ÓÐÉÓÏÖÁÔÅċȟ ÉÎÜé ÖÙÎÜÌÅÚÃÁ Á ÉÎÜé ËÕÐÅÃȢ  

       

pÏËÒÁéÏÖÁÎÉÅ ÎÁÂÕÄĭÃÅ 

ÐÒÅÌÏĿÉÌȡ  ÐÒÏÔ. Marek Ignacik 

 

 

75. pravidlo 

(VI. VġeobecnĨ snem) 

 

Ģel§me si, aby prichodiaci do chr§mu nespievali nerozv§ģne 

a aby zo seba nevydávali neprirodzený krik, lebo Cirkvi to nie je 

vlastn®, ale aby veŎmi pozorne a dojato prin§ġali modlitby Bohu, 

KtorĨ si vġ²ma to, ļo je v nás skryté. 

 

Výklad  
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Toto pravidlo o chrámovom speve 

hovorí o nasledujúcom. Po prvé. Pri 

spievaní v chráme nie je dovolené 

ak®koŎvek r¹znorod® spievanie. Toto 

bolo kresŠanom odpor¼ļan® od 

samotn®ho poļiatku hist·rie Cirkvi. 

Cyprián v jednej zo svojich kázní 

poznamen§va, ģe keŅ sa Ŏudia z²du na 

modlitbu (veļiereŔ, utiereŔ, liturgia), 

maj¼ zachov§vaŠ veŎk¼ zboģnosŠ 

a stanovenĨ poriadok poļas 

bohosluģieb. ńalej, ģe Boha nemaj¼ 

oslavovaŠ r¹znorodĨmi hlasmi, alebo 

mnohovravnosŠou a neprirodzenĨm spevom (krikom), lebo Boh nepoļ¼va hlas 

naġich ¼st, ale n§ġho srdca, a v¹bec nevn²ma n§ġ krik, ale to, ļo je skryt® 

v naġich mysliach a srdciach. Po druhé. Rôznorodé, neprirodzené spievanie nie 

je v súlade s duchom Cirkvi a v¹bec jej nesvedļ². Otcovia a uļitelia Cirkvi boli 

vģdy proti tomu. Zlatoústy v jednej zo svojich besied posluch§ļom pripom²na, 

ģe neprirodzenĨ spev v chr§me rozptyŎuje Ŏudsk®ho ducha a kladie pri tom 

otázky: K ļomu je dobrĨ takĨ usilovnĨ, neprirodzenĨ spev (rev)? K ļomu sl¼ģi 

násilné napätie ducha produkujúceho zvuky, ktor® nevyjadruj¼ niļ prirodzen®? 

Hieronym vo svojom vĨklade na slov§ apoġtola Pavla, ģe Boha je potrebn® 

oslavovaŠ srdcom (Ef 5, 19), sa obracia k spievajúcim v chráme a upozorŔuje 

ich, ģe Bohu je potrebn® spievaŠ ani nie tak hrdlom ako srdcom. Hrdlo a ústa by 

v chr§me nemali byŠ tak®, ako v trag®dii, ale zboģne by mali predn§ġaŠ slov§ 

bohosluģobnĨch textov ļi Svªt®ho P²sma. Christov sluģobn²k ma spievaŠ tak, 

aby boli prijat® slov§, ktor® predn§ġa a nie jeho hlas. Po tretie. Toto pravidlo 

predpisuje, ģe Bohu je potrebn® spievaŠ vn²mavo a so skr¼ġenĨm srdcom, lebo 

Boh pozer§ na to, ļo je skryt® v naġich srdciach. Apoġtol Pavol n§m rad², aby 

sme Boha viac oslavovali srdcom neģ ¼stami. 
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Spracovan® podŎa: ʇʨʘʚʠʣʘ ʧʨʘʚʦʩʣʘʚʥʦʡ ʮʝʨʢʚʠ ʩ ʪʦʣʢʦʚʘʥʠʷʤʠ ʅʠʢʦʜʠʤʘ ʝʧʠʩʢʦʧʘ 

ɼʘʣʤʘʪʠʥʩʢʦ-ʀʩʪʨʠʡʩʢʦʛʦ, ʪʦʤ I, ʉ.-ʇʝʪʝʨʙʫʨʛʲ, 1911, ʩ. 566-567. 

Hieromonach Deiniol 
 

Pokraļovanie z minul®ho ļ²sla 

RTE: Máte predstavu ako môže Vaša cirkevná obec na tom participovať? 

Otec Deiniol: Ak mám byť úprimný, aj keď nie sme početní, mnohí z nás sa veľmi 

aktívne zapojili do práce v komunite a pre regeneráciu Blaenau Ffestiniog od počiatku 

našej cirkvi. Pravoslávie verí nielen na ţivot po smrti, ale aj na ţivot pred smrťou. 

Kvalita ţivota ľudí je dôleţitá. Sme stelesnené bytosti, nie len duše, a my nemôţeme 

byť šťastní, keď vidíme ľudí hladných alebo v úzkosti. Musíme sa zaujímať situáciou 

ľudí ako celku, v ich celistvosti. 

RTE: Áno, a tento prístup má ďalšie precedensy 20. storočia. Po druhej svetovej 

vojne a gréckej občianskej vojny, tam bola masívna 

nezamestnanosť a mnohí Gréci boli v depresii a 

rozčarovaní z Cirkvi. Otec Amphilochius Makris, známy 

duchovný otec z Patmosu, povedal, že sa slová kazateľov a 

politikov bolo ako hádzanie terpentín na oheň, a že len 

láska a práca charity ich môže priviesť späť ku Christovi. 

Otec Deiniol: No, veď Evanjelium to vlastne hovorí, však? 

Prečo by som mal uvaţovať o kázaní ľuďom ako o hlavnej 

stratégií? Prečo by ma mali počúvať? Počas dvoch storočí oni 

počúvali ostatných kazateľov, ktorí neurobili, aby sa cítili 

dobre. Nemám od nich mandát. Oni ma nepoţiadali sem prísť 

a kázať im. Na základe čoho mám predpokladať, ţe títo ľudia chcú počuť, čo mám 

povedať? To je prvá vec. 
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Druhá vec je, ţe ľudia nechodia do chrámov vo Walese. Spomínam si, pýtali sa  

mladého človeka,  

"Čo by bolo treba urobiť, aby som vás dostal do chrámu?"  

Povedal, "veľa skutočnej odvahy byť videný mojimi priateľmi ako prichádzam do tejto 

budovy." 

To je veľmi odlišné od mnohých krajín, a to aj od Spojených štátov, ako poznám  z 

mojich návštev tam. Ale musíme si byť vedomí toho, ako veci stoja v Spojenom 

kráľovstve, a ako veci stoja vo Walese. A ako som sa to snaţil vysvetliť na 

kalvinistickom pozadí..., tak nie som prekvapený, ţe ľudia nechcú prísť do kostola. 

To neznamená, ţe nemáme nejakých ľudí prichádzajúcich do chrámu. V skutočnosti 

máme veľa návštevníkov a moje farníci sú zmes národností. Na Vianoce sme tu mali 

desať národností, a sú tu aj zahraniční pravoslávni študenti na univerzitách a vysokých 

školách, kde som kaplánom. Vykonávame naše bohosluţby v niekoľkých jazykoch, 

podľa potreby v konkrétnu nedeľu. Boli sme veľmi obdarovaní podporou, ktorej sa nám 

dostáva od nášho hierarchu, biskupa Andrija pre 

západnú Európu, ktorý je členom synody 

biskupov Ukrajinskej Cirkvi Diaspóry, v rámci 

ekumenického patriarchátu. 

Sme oficiálne nazvaný The Wales Orthodox 

Mission (Waleská Pravoslávna Misia), v ktorej 

som ja správcom. V skutočnosti, je termín 

"misie" nie veľmi často pouţívaný pravoslávnou 

Cirkvou vo Veľkej Britániii, ale myslím, ţe je 

veľmi dôleţité uviesť, čo sme. Nie sme 

kaplánstvo hľadajúce po oddelených etnických 

menšinách, ani nie sme dobre zavedený chrám 

plný ľudí, ktorí sa stali pravoslávni (hoci ich je 
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stále viac). Sme misia. A ja si myslím, ţe akákoľvek cirkev vo Walese, či pravoslávna, 

katolícka, anglikánska alebo akákoľvek iná, by sa v tomto bode mali nazývať misiou, 

pretoţe taká je povaha (dnešnej) situácie.  

Waleská pravoslávna misia je kontaktným miestom medzi pravoslávnou Cirkvou a 

waleskými inštitúciami. Ak si waleské organizácie ţelajú byť v kontakte s pravoslávnou 

Cirkvou, tak nás kontaktujú, a my dostávame návštevy z veľa skupín z cirkví a 

spoločností. Často sú mi kladené otázky na subjekty ako sú východná Európa alebo 

niektoré z teologických či sociálne otázok, ktoré sú diskutované v rádiu alebo 

v televízii; niekedy sa ma taktieţ opýtajú urobiť so mnou osobný rozhovor na tieto 

témy. Takţe naša cirkev je prítomná a aktívna, ale dúfam, ţe v ceste, ktorá zodpovedá 

potrebám, realite, a moţnostiam, čo existujú v tejto fáze vo waleskej kultúrnej histórii. 

 

RTE: Bolo nám povedané, že ste boli vyzvaní, aby ste viedli modlitbu pri otvorení 

svojho národného parlamentu, Welsh Assembly. 

Otec Deiniol: To je celkom zaujímavá história. Wales stratil jeho nezávislosť vo 

vládnutí pred 700 rokmi, a asi pred šiestimi rokmi sme znova získali vlastnú vládu, nie 

úplne nezávislú, ale s určitými právomocami. Bola tam ekumenická bohosluţba k 

oslave otvorenia waleskej vlády, ktorá sa konala v anglikánskej katedrále v Llandaff, v 

Cardiff. Pravoslávna Cirkev, okrem iných cirkví, bola vyzvaná, aby prispela k podobe 

sluţby. Pripravil som dve modlitby. Kaţdý modlitba mala odozvu, a ako odpoveď som 

súčasťou, 

"Všetci svätí Walesu, modlite sa k Bohu za nás!" 

Ekumenickí organizátori sa vrátili a povedal, ţe si nemyslia, ţe to bolo prijateľné. 

(Vzývanie svätých, samozrejme, bolo zakázané počas protestantského obdobia.) Moja 

odpoveď bola, 
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"Ak pozvete pravoslávneho kňaza, dostanete pravoslávnu odpoveď a pravoslávny 

príspevok. Ak to nie je prijateľné, prečo ste sa nás sem v prvom rade vôbec 

volali?“ 

V tej chvíli som mal pocit, ţe duch Thomasa Cromwella kráčal divoko cez Wales. 

Thomas Cromwell bol poskok Henryho VIII a operátor, ktorý zavrel všetky monastiere 

po celej Británii, rozbíjal svätyne a relikvie, a zničil oltáre. Myslel som si, "No oni sú 

ešte stále neochotní vzývať svätých," a chystal sa napísať fax ten večer a v ňom povedať 

slová v tomto zmysle, ale v okamihu, keď som sa chystal poslať tento list, prišiel ďalší 

fax, ktorý uţ hovoril, ţe modlitba bola v 

poriadku. Takţe táto modlitba bola pouţitá a 

reakcia bola pouţitá. 

 

Teraz zaujímavosťou je toto. Pri tejto príleţitosti, 

kráľovná Anglicka, jej manţel vojvoda z 

Edinburghu, a jej syn, Charles, princ z Walesu, 

boli všetci prítomní pri bohosluţbe. Normálne, z 

bezpečnostných dôvodov, títo traja spolu 

nejazdia alebo sa spoločne (na podujatiach) 

nezúčastňujú. Takţe keď bola modlitba 

povedaná, a celá kongregácia odpovedala, 

"Všetci svätí Walesu, modlite sa k Bohu za nás!" 

to bolo prvýkrát, čo takáto fráza bola pouţitá ako súčasť bohosluţby v tejto katedrále od  

reformácie  - s nástupcom Henricha VIII, kráľa, ktorý mal pôvodne urobiť takéto 

zvolanie nezákonné. Myslím si, ţe to nebola zanedbateľná udalosť. 

RTE: Nádhera. Môžeme sa vrátiť o niekoľko storočí a hovoriť o tom ako Wales, 

ako ho poznáme dnes, vznikol? 
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Proces bol komplikovaný. Najprv sme mali  keltsky 

rozprávajúcich natívnych Britov, ktorí boli vytlačení na 

západ, keď prevahu získavali invazívni Anglovia, Sasovia 

a Júti. V niektorých miestach sa pôvodná populácia Britov 

zrejme zmiešala s nimi, v iných miestach nie. V 

Strathclyde, teraz v Škótsku, sa napríklad, hovorilo 

waleským jazykom aţ do dvanásteho storočia, a prvá 

waleská poézia sa nachádza v Catterick v severnom 

Yorkshire v Anglicku. Dokonca ku tomuto dňu, keď 

hovoríme v waleštine o  "starom Severe," máme na mysli 

oblasť okolo Strathclyde. 

V určitom okamihu, rôznorodosť týchto invazívnych kmeňov vytvorila kráľovstvá také 

ako v Mercii, kde bol postavený múr oddeľujúci Brythonic-hovoriacich Angličanov, 

ktorí odišli na západ, od podrobovacích kmeňov. V asi 7. storočí, slovo "waleský" sa 

začalo pouţívať anglickými Anglo-Sasmi, čo znamená "cudzinci" a Walesania nazývajú 

Cymru, čo znamená, ţe "bratov" alebo "krajanov." Nemôţeme hovoriť o oddelenom 

Anglicku, Walese a Škótsku do tohto okamihu. 

Takţe, pôvodné Brythonic-rozprávajúce obyvateľstvo v starom Severe, v Devone, 

Cornwalle a Walese, bolo teraz fyzicky oddelené od seba. Waleský jazyk sa nakoniec 

vytratil zo "starého Severu," a tak uţ nie je moţné identifikovať potomkov starovekých 

Britónov, ktorí tam ţili. Škóti nie sú ich potomkovia, ale potomkovia írskych 

prisťahovalcov, ktorí sa tu usadili. To je dôvod, prečo škótsky a írsky gaelský sú takmer 

rovnaké jazyky. Jazyk Cornish vymrel v 18. storočí. Jediní potomkovia dávnych 

Britónov, ktorí môţu byť ešte identifikovaní, sú ľudia Walesu, a je to preto, ţe sme si 

uchovali náš staroveký jazyk. To, čo dnes nazývame "Waleský" je identifikovateľný 

pozostatok pôvodných obyvateľov britských ostrovov. 

 

Preklad: Ing. Branislav Šomodík 
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6ÌÁÄÙËÁ .ÉËÏÌÁÊ 6ÅÌÉÍÉÒÏÖÉé: $ÕÃÈÏÖÎï ÐÏÕéÅÎÉÁ 

V BlaģenĨ Iluja hovor²: je sa Ŏak§m 

troch vec²: po prv®, keŅ bude duġa 

odch§dzaŠ z tela, po druh®, keŅ sa 

postaví pred Boha a po tretie, keŅ 

bude a nastane Posledný Súd. 

 

Ģili dvaja starci vedŎa seba. Medzi sebou mali bratsk¼ l§sku. No poļuli 

o sporoch medzi ŎuŅmi i ļudovali sa, ako je moģn®, ģe Ŏudia nevedia ģiŠ 

v láske. Tak si povedali, pohádajme sa aj my. Riekol jeden druhému, aby 

videli, ako Ŏudia ģij¼ v spore. Postavili si hrniec pred seba  a jeden z nich  

hovorí: toto je môj hrniec. Druhý na to: nie je tvoj, ale môj. Takto sa to 

p§rkr§t opakovalo, dokiaŎ jeden nepovedal: Tak keŅ je tvoj, vezmi si ho. 

I obaja sa zasmiali a naŅalej ģili v bratskej l§ske. No naŅalej nevedeli 

pochopiŠ, za ļo sa to Ŏudia vlastne sporia, keŅ s¼ bratmi. VeŅ l§ska je 

vªļġia ako akĨkoŎvek spor. 

 

V Jeden veŎkĨ molitven²k hovor²: ak§ je to z§zraļn§ vec, keŅ sa 

modlím k Bohu, my si mysl²me, ģe Boh n§s vid² a poļuje, a keŅ 

hreġ²me, tak si mysl²me, ģe n§s nevid²  ani nepoļuje. 

 

V Doġiel mládenec za svojím duchovným otcom a poģaloval sa mu, ģe 

ho jeho druh urazil. Mládenec bol plný hnevu a smútku. Duchovník 

mu hovor²: choŅ do svojej izby a modli sa k Bohu za toho, kto Ša 

urazil. Mládenec poslúchol a iġiel do svojej izby. Modlil sa dlho 

predlho za svojho nepriateŎa, pokiaŎ ho vġetok hnev a skŎ¼ļenosŠ 

nepreġli a zrazu poc²til veŎkĨ pokoj a radosŠ v duġi. 
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V Tento ģivot n§m je danĨ, 

aby sme si zasl¼ģili ģivot 

veļnĨ. Dobr® je tĨm, ktor² 

s tou myġlienkou a s tým 

poznan²m zaļn¼ kaģdĨ 

svoj deŔ. Ģil raz jeden 

otec, ktorý mal dvoch 

synov. Vravel im, aby boli 

kaģdĨ deŔ usilovn² 

a poriadni. Zavolal si ich 

k sebe hovorí im: deti 

moje, je jeden deŔ v roku, 

v ktorom ak ļlovek rob² od 

r§na do veļera, nemusí 

viac nikdy robiŠ a vġetko 

sa mu urodí. Synovia sa 

ho pýtali, ktorý je to deŔ. Otec odpoved§: pre toŎk® starosti som 

zabudol, ktorĨ presne deŔ to je. No vy sk¼ġajte a dozviete sa to. Tak 

synovia robili kaģdĨ deŔ od r§na do veļera i bolo im dobre a 

vġetk®ho mali dosŠ, ba im aj ostalo. I my by sme mali robiŠ kaģdĨ 

deŔ od r§na do veļera.             

 

V CelĨ n§ġ ģivot je ako jeden deŔ. I ten deŔ n§ġho ģivota  ubehne ako 

voda.  

 

KaģdĨ deŔ je atent§tom na Boha. 

KeŅ klameġ, klameġ Bohu.  

KeŅ kradneġ, kradneġ Bohu. 

KeŅ sa povyġujeġ, povyġujeġ sa pred Bohom. 

KeŅ nen§vid²ġ, nen§vidíġ Boha. 

KeŅ sa odkl§Ŕaġ rovno alebo na bok, odkl§Ŕaġ sa od Boha. 

KeŅ kon§ġ smilstvo, h§dģeġ neļistotu na Boha.  

KeŅ si nect²ġ rodiļov, nect²ġ si Boha.  

KeŅ z§vid²ġ, z§vid²ġ Bohu. 
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KeŅ si tvrdĨ voļi chudobn®mu, tak si tvrdĨ voļi Bohu.  

KeŅ zle mysl²ġ, mysl²ġ proti Bohu. 

KeŅ zlo hovor²ġ, hovor²ġ proti Bohu. 

KeŅ zle rob²ġ, rob²ġ proti Bohu. 

KeŅ odmietaġ pravdu, odmietaġ Boha. 

KeŅ odmietaġ dobro, odmietaġ Boha.  

KeŅ odmietaġ ģivot, odmietaġ Boha.  

KeŅ odmietaġ l§sku, odmietaġ Boha.  

KaģdĨ hriech je atent§tom na Boha. 

 

Zo srbļiny preloģil Ivan Mur²n 

 

 Mn²ġstvo a s¼ļasnosŠ 

 

 Ak hovoríme o mn²ġstve ako o stave, keŅ 

sa ļlovek ¼plne zrieka s§m seba a je podviģn²cky 

pripravenĨ zomrieŠ a ak to bude potrebné aj 

fyzicky, znamen§ to, ģe svoj ģivot oddal tomu aby 

sl¼ģil Bohu a za akĨchkoŎvek podmienok bol 

Boģ²m vyslancom, m¹ģeme predpokladaŠ, ģe 

mn²ġstvo m¹ģe meniŠ svoju tv§r. Existuje list sv. 

Teofana Zatvorníka, v ktorom sa hovor² (eġte 

pred revol¼ciou), ģe prich§dza ļas, keŅ 

monastiere budú roztrúsené a mn²si ģij¼ci medzi 

ŎuŅmi bud¼ neviditeŎn², nepoznan², ale vo 

vġetkĨch postojoch bud¼ na sebe niesŠ peļaŠ mn²ġstva, mn²ġsky podvih  

zrieknutie sa a neoddeliteŎnej l§sky k Bohu. 
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  Spomínam si na rozprávanie starca Siluana o mn²ġskej modlitbe, ktor§ sa 

zaļ²na na zemi, prich§dza k Bohu a Bohom je vr§ten§ spªŠ na zem. Takto sa 

modlil za svojich pracovníkov, mysliac na kaģd®ho a Bohu prin§ġaj¼c kaģdĨ 

detail ich ģivota, prosiac Ho, aby ich zachoval a ģehnal im... Hovor², ģe 

postupne narastal pocit Boģej pr²tomnosti do takej miery, ģe v urļitom momente 

zabudol aj na zem, aj na nebo, aj na tých za ktorých sa modlil: akoby na potoku 

ho un§ġalo do Boģ²ch hlb²n a v tých hlbinách nachádzal tých, za ktorých sa 

modlil. Z týchto hlbín ho Boh vracal spªŠ na zem, aby ich miloval Jeho láskou 

a modlil sa ale ¼plne inaļ. 

 Nespr§vne je preto tvrdenie, ģe iba jeden sp¹sob ģivota v sebe 

predstavuje skutoļn® mn²ġstvo. Hovor²m o tom, ģe podstata mn²ġstva by bola 

uskutoļŔovan§ v duġi a ģivote ļloveka pri r¹znych sp¹soboch vonkajġieho 

ģivota. Samozrejme, veŎmi Ŏahko sa ļlovek m¹ģe oklamaŠ a povaģovaŠ sa 

anjela na zemi, keŅ nepreġiel skutoļnou ġkolou, ġkolou posluġnosti, ġkolou 

ļistoty, ġkolou nechamtivosti, ġkolou odolnosti, o ktorej rozprávam. Toto sa 

ned§ z²skaŠ zrazu. Hovoriac 

o odolnosti sa znovu m¹ģeme 

obr§tiŠ na list sv. Teofana 

Zatvorníka, v ktorom rozpráva 

o tom, ako postupne sa tej odolnosti 

treba uļiŠ. Vieme, ako veŎmi bol 

zahŌbenĨ do modlitby zjednotenĨ 

s Bohom. Bol skutoļnĨm 

podviģn²kom, kazateŎom a potom 

biskupom. Toho vġetk®ho sa zriekol 

a odiġiel (utiekol) do monastiera. 

KeŅ sa tam objavil, zrazu pocítil ako keby bol vo väzení. Monastierské múry mu 

pred jeho zrakom zahalili to Rusko, na ktoré si tak zvykol. Zvykol si vidieŠ rusk® 

priestranstvá, vladimírske, tambovske a Ņalġie bezhraniļn® diaŎavy. Vtedy sa 

rozhodol, ģe sa nauļ² tomu aby ohraniļil svoj obzor (rozhŎad). Rozhodol sa, ģe 
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nikdy nevyjde za br§ny monastiera. Spoļiatku sa ale ġkriabal na monastierske 

múry a pozeral sa do diaŎky, lebo bez toho eġte nedok§zal ģiŠ. Potom si zvykol 

na oveŎa tesnejġ² ģivot ale nie preto, ģeby sa c²til byŠ vªzŔom, ale preto, ģe sa 

do seba ponoril eġte hlbġie. Nauļil sa tomu, aby chodil iba do chrámu, do 

monastierskej kniģnice a na vykon§vanie posluġnosti. Postupne sa do seba 

ponoril eġte hlbġie. Nakoniec sa to skonļilo tak, ģe dvadsaŠ devªŠ rokov preģil 

uzavretý v jednej jedinej miestnosti. Vojdúc do seba a ģij¼c v svojom srdci 

povedal pozoruhodné slová o tom, ģe t§ miestnosŠ sa pre neho stala pr²liġ 

priestrann§. Okolo seba nepotreboval maŠ toŎko ġtvorcovĨch metrov, pretoģe 

celý bol vo svojom vnútri ako hovoril dosiahol vnútroprebývanie (prebývanie vo 

vnútri).  

 Ale nem¹ģeme si predstavovaŠ, ģe to m¹ģeme urobiŠ jednoducho tak, ģe 

zatvoríme dvere a schov§me sa pred svetom. Ļlovek, ktorĨ je vo vªzen², nie je 

zatvorn²kom, pretoģe sa trh§ von, cel§ jeho myseŎ, cel® jeho srdce je mimo 

týchto stien. Toto je úplne iná cesta. 

 V mn²ġstve vid²me r¹znorod® cesty uģ od samotn®ho zaļiatku mn²ġstva. 

V pustatinách boli pustovníci aj monastiere, boli malé 

skupiny mn²chov okolo toho alebo in®ho uļiteŎa, boli 

aj tak², ktor² sa pred vġetkĨmi schovali, ale boli aj 

takí, ktorí prij²mali vġetkĨch. Ctihodn®mu Mojģiġovi 

poloģili ot§zku, preļo si svoju keliu postavil pri ceste 

p¼tnikov, ļi ho naozaj neruġia. Povedal: ĂNie, keŅ ku 

mne príde pútnik ,vidím v Ŕom Christa, ktorĨ mi klope 

na dvere. Upokojujem ho, d§m mu najesŠ, nech§m 

ho, aby si oddĨchol a mohol ²sŠ Ņalejñ. Podobn¼ 

ot§zku poloģili Arsenijovi VeŎk®mu. Preļo uġiel tak 

Ņaleko do pustatiny, aby ho nikto nemohol n§jsŠ. Viete, bol vychov§vateŎom 

(uļiteŎom) det² r²mskych imper§torov. KeŅ raz k nemu do pustatiny priġla jedna 

zo zámoģnĨch ģien, ktor¼ poznal z Ríma a ģiadala ho o pouļenie, povedal jej: 
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 - SŎubujeġ, ģe spln²ġ hocak¼ posluġnosŠ, ktor¼ ti d§m urobiŠ? 

 - Áno, otļe, sŎubujem. 

 - Toto je posluġnosŠ, ktor¼ ti d§vam: keŅ budeġ poļuŠ, ģe Arsenij je na 

takom alebo takom mieste, choŅ inde. 

  A keŅ sa ho opĨtali, preļo sa vyhĨba ŎuŅom (skrĨva sa pred nimi), 

odpovedal, ģe v nebi u tisícok anjelov a archanjelov je iba jedna v¹Ŏa, ale na 

zemi u desiatok Ŏud² je mnoho prejavov v¹le a on nem¹ģe byŠ celistvĨm vo 

svojej v¹li, svojej odolnosti, keŅ ho bud¼ dr§saŠ v¹le inĨch Ŏud². 

 V dávnej minulosti ale aj v oveŎa neskorġ²ch ļasoch boli podviģn²ci, ktor² 

sa modlili samostatne, úplne sami stojac pred Bohom v úplnej fyzickej, 

materi§lnej izolovanosti od okolit®ho sveta. To ale neznamen§, ģe sa v¹bec 

s nikým nestretávali. Napríklad, Serafím Sarovský na jednej strane bol v zatvore 

a na druhej sa modlil za celý svet i jednotlivĨch Ŏud², ktorých potreby mu Boh 

odhaŎoval. Toto nebola samota v naġom pon²man², keŅ sa zatvor²me a viac 

nikoho nepoznáme a o nikom viac nepoļujeme. 

 Cirkev je organizmus l§sky. KeŅ sa 

cirkevná obec schádza vospolok ï je to 

spoloļenstvo Ŏud², v ktorom pozer§ priateŎ na 

priateŎa a priateŎ v priateŎovi vid² ikonu 

Christa, ku ktorej sa zboģne spr§va 

s chvením a modlitbou. Preto spoloļn§ 

modlitba je modlitbou Christovho Tela, to 

znamen§, ģe Christos je pr²tomnĨ medzi tĨmi 

ŎuŅmi, ktor² v sebe nosia ak¼si peļaŠ 

samotného SpasiteŎa Christa. Ale jedno 

nepopiera druh®. Boli aj tak² podviģn²ci, ktor² 

sa modlili samostatne. Ale boli aj tak², ktor² zakladali spoloļenstv§ a kde sa 

vġetci modlili spolu. Bol aj skĨtsky ģivot ,ako napr²klad N²la SĨrskeho, keŅ okolo 
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neho ģilo eġte Ņalġ²ch dvan§sŠ mn²chov. KaģdĨ z nich sa modlil vo svojej kélii 

samostatne, ale stretávali sa raz v tĨģdni na svªtej liturgii, kde boli jednĨm ako 

Christove Telo. UskutoļŔovali bohosluģbu, ktor¼ v podstate vykonával sám 

Christos a do ktorej sa oni vlievali.  

 Preļ²taj¼c bohosluģbu postrihnutia muļiteŎne jasne vid²m, ģe po 

pªŠdesiatich rokoch som sa eġte st§le nedostal k tomu ļo som kedysi sŎ¼bil, 

prij²maj¼c mn²ġstvo. Preto budem hovoriŠ o tom v ļom mn²ġstvo spoļ²va vediac, 

ģe ļlovek Ăsvojimi slovami bude ospravedlnený, ale aj svojimi slovami bude 

ods¼denĨñ no nie iba slovami, ale aj svojím ģivotom, a ģe poznanie veci n§m 

iba prid§va zodpovednosŠ a znovu a  znovu vyģaduje n§pravu, pok§nie, 

vst¼penie do toho ģivota, ktorĨ ļlovek kedysi videl, a ktorý z vªļġej ļasti 

nedok§zal realizovaŠ. 

  HovoriŠ o mn²ġstve oddelene bez ¼vah o manģelstve nie je moģn®. Je 

veŎmi d¹leģit® si to zapamªtaŠ, pretoģe niektor² si mn²ġstvo v Cirkvi predstavujú 

ako osobitnú cestu akosi odtrhnutú od samotnej podstaty Cirkvi, v ktorej 

nespoļ²va ani jeden z aspektov cirkevnosti, ale vyl¼ļenie. PredstaviŠ si to je 

Ŏahk®, keŅ sa zamysl²me nad poļiatkami mn²ġstva, nad tĨm ako sa zrodilo 

a z ļoho vziġlo. PokiaŎ bola Cirkev 

prenasledovan§, mn²ġstvo v Cirkvi 

neexistovalo. Vġetci st§li pred hrozbou 

m¼ļenia, smrti, muļen²ctva. KeŅ si 

pripomenieme, ģe slovo, ktor® preklad§me 

ako mučeníctvo v gr®ļtine znamen§ 

svedectvo, svedectvo ktor® sa m¹ģe 

prejaviŠ aj slovom aj n§dherou ģivota, ale aj 

odhodlan²m (pripravenosŠou) ten ģivot 

oddaŠ za svedectvo o Christovi, Ŏahko 

pochop²me, ģe keŅ skonļilo 

prenasledovanie, pred Cirkev bola postavená otázka, ako má v nových 

podmienkach isŠ hrdinskou, kr§Ŏovskou cestou. Bolo to osobitne Šaģk®, keŅ 
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Cirkev nie lenģe prestala byŠ prenasledovan§, ale aj bola prijatá Byzantskou 

r²ġou, stala sa vierou cis§ra, to znamen§ cel®ho okruhu Ŏud², ktor² nasledovali 

jeho príklad, ale nie vģdy nasleduj¼c jeho obr§tenie. V tom období sa do Cirkvi 

dostali haldy Ŏud², ktor² v Christa uverili povrchne alebo do akejsi hŌbky, ale 

poļas prenasledovania do Cirkvi nevstúpili, ktorí boli do Cirkvi pripravení 

vst¼piŠ, keŅ prestala byŠ cestou na Golgotu. Toto je historick§ pravda. 

 Spomínam si, ako mi otec Grigorij FlorovskĨ hovoril, ģe keď sa skončilo 

mučeníctvo, začalo mníšstvo, ģe Ŏudia hrdinsk®ho ducha, Ŏudia, ktor² sa 

nemohli zmieriŠ s poloviļatosŠou, s rozpustilĨm, oslabenĨm kresŠanstvom, 

zaļali utekaŠ nie pred svetom, nie pred prenasledovateŎmi, nie pred pohanmi, 

ale pr§ve pred kresŠanskĨm spoloļenstvom, ktor® ochablo a prestalo byť 

Christovým telom ukrižovaným pre záchranu sveta. Utiekli do pustatiny preto, 

aby zápasili so zlom, ktoré v sebe videli. Iġli odporovaŠ d®monskej moci, Ŏudskej 

chorobe. Do pustatiny odiġli preto, aby si v sebe zachovali svoju tvár a spolu s 

tým v sebe por§ģali zlo, nielen kvôli sebe, ale kv¹li cel®mu svetu, pretoģe zlo 

porazené v jednom ļloveku je uģ zmenġen® v celom svete. KeŅ ļlovek zap§li 

hoci len maliļk¼ svieļku v tme cel®ho sveta, ten svet uģ nebude takĨ temnĨ, 

hoci si toho moģno nikto nevġimol, ale l¼ļe svetla ju prenikaj¼ aģ po jej hranice. 

Kvôli tomu mnísi utekali do pustatiny. Stáli pred Bohom ,zahlbujúc so do videnia 

samého seba a s¼ļasne cez modlitbu, cez vn¼tornĨ podvih, cez neust§le st§tie 

pred ģivĨm Bohom st§le hlbġie a hlbġie spozn§vali svojho StvoriteŎa, svojho 

Boha, svojho SpasiteŎa. Pozn§vaj¼c Ho v œom videli bezhraniļn¼ kr§su, 

dokonal¼, skutoļn¼ pravdu, netrblietav® svetlo, v ktorého kontraste videli seba 

a preto sa premáhali. Premáhali sa preto, lebo st§li pred Boģou tv§rou a vidiac 

Jeho nádheru spoznávali svoju ned¹stojnosŠ a klaŔaj¼c sa Bohu sa z§roveŔ 

nauļili hraniļnej pokore. 

  Toto je ale iba jeden z aspektov problematiky, historickĨ aspekt. Mn²ġstvo 

by ost§valo osobnou, vĨluļne s¼kromnou z§leģitosŠou, keŅ by nebolo 

vyjadrením cirkevnej podstaty. Ļ²tajúc evanjelium a listy apoġtolov vid²me, ģe 

Cirkev je spoloļenstvo Ŏud², ktor® je vierou, n§dejou a láskou zjednotené 



22 
 

s Christom. Toto spoloļenstvo je op²san® na mnohĨch miestach v podobe 

svadobnej hostiny, to jest zjednotenia sa Boha so svojím stvorením v Boģej 

jasavej láske a v jasote Ŏudskej vŅaļnej ¼cty pred takým Bohom. 

 Existuje eġte jedna podoba Cirkvi, ktor§ je vyjadren§ kr§tkymi slovami. 

Cirkev je Christova Nevesta pripraven§ nasledovaŠ svojho Ģen²cha tam, kam 

p¹jde, ktor§ sa do Ģen²ch zaŎ¼bila celou svojou bytosŠou, pre ktor¼ neexistuje 

nikto rovnocennĨ jej Milovan®mu. SvªtĨ Metod PatarskĨ hovor², ģe pokiaŎ sa 

ļlovek nezamiloval do dievļaŠa, je obkolesenĨ muģmi a ģenami, ale ak sa do 

niekoho zamiluje ,má nevestu a okolo neho s¼ iba Ŏudia. Toto sa nevzŠahuje iba 

na vzŠah ģen²ch a nevesty. Toto je aj cestou mn²ġstva. T§ cesta spoļ²va v tom, 

ģe niektor® duġe si tak zamilovali Boha, ģe vo svete uģ neostalo niļ, ļo by bolo 

natoŎko dobr®, aby ich srdce, myseŎ a celĨ ģivot odvr§tilo od ich Boha, ktorĨ si 

ich zamiloval celĨm ģivotom a smrŠou Christa. S¼ to Ŏudia, ktor² s¼ pripraven² ²sŠ 

za Pánom tam, kam pôjde. 

 Vieme, aká bola Christova 

cesta. My vieme, ģe cesta viedla 

na Golgotu. Je to cesta vedúca 

k ukriģovania pre z§chranu 

sveta. 

 Je veŎmi d¹leģit® si to 

zapamªtaŠ. Mn²ġske ukriģovanie 

je ako ukriģovanie Christa. Nie je 

to osobný podvih za záchranu 

svojej vlastnej oddelenej duġe, 

ale je to podvich celocirkevný, je 

to spolu¼ļasŠ na z§chrane 

sveta. 

 Pred ġesŠdesiatimi alebo sedemdesiatimi rokmi vo Valaamskom 

monastieri ģil posluġn²k Nikolaj. M¹j duchovnĨ, ktorĨ v tých rokoch vstúpil do 
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monastiera, ho navġt²vil. Bol to starec, ktorĨ vo Valaamskom monastieri preģil 

viac ako pªŠdesiat rokov a aj tak sa nestal mníchom, neprijal postrih. Otec 

Atan§z sa ho opĨtal, preļo keŅ ģije mn²ġskym ģivotom a okrem toho ģivota niļ 

nemá, neprijal postrih. Nikolaj mu na to so slzami povedal: „Nemôžem prijať 

postrih, lebo som sa ešte nenaučil súcitnému plaču za celý vesmír“. Tieto slová 

s¼ veŎmi d¹leģit®, pretoģe my si veŎmi jednoducho mysl²me, akoby mn²ch bol 

ļlovek, ktorĨ utek§ pred vġetkĨm kv¹li sp§se svojej vlastnej duġe. Vedzte, ģe aj 

takíto s¼ mn²si. Vedzte, ģe aj ¼ļasŠ na z§chrane sveta nem¹ģe prejsŠ mimo 

z§chrany vlastnej duġe. AkĨ ¼ģitok bude maŠ ļlovek z toho, ak získa hoci aj celý 

svet, ale svoju duġu uļin² m§rnou, aj svoj ģivot uļin² m§rnym? Obe cesty 

zlievajú do jednej. 

 Ak mn²ġstvo a tajomstvo svadobnej hostiny v sebe skutoļne predstavuj¼ 

dva nerozluļn® aspekty Cirkvi, mus²me sa zamyslieŠ nad tĨm ļo maj¼ spoloļn® 

a ļo ich rozdeŎuje. KeŅ ļlovek prij²ma mn²ġsky postrih, prvá otázka, ktorú mu 

poloģia, je otázka, ļi je pripravenĨ vst¼piŠ do monastiera a nikdy z neho 

nevyst¼piŠ. Samozrejme, ģe reļ m¹ģe byŠ aj o fyzickom opustení 

monastierských múrov, ale vĨznam tejto ot§zky je oveŎa hlbġ². Reļ je o tom, ģe 

ļlovek nem¹ģe prijaŠ mn²ġstvo keŅ nepochopil, ģe nenájduc Boha tu, Ho 

nenájde, aj keby to bolo neviem kde. Vôbec Ho nen§jde, pretoģe Boh sa 

nenachádza tu alebo tam. Boha nachádzame v hlbin§ch vlastnej duġe cez 

modlitbu, cez podvih, cez hlad po Bohu 

sa dostávame k samotnému stretnutiu 

so ĢivĨm Bohom. Prv® pravidlo, ktor® je 

mníchovi dané, je odolnosť (pevnosť). 

ĂPamätaj, vedz, ģe nem§ġ Boha kde  

vyhŎad§vaŠ, ak pre teba nie je tu, lebo 

nikde Ho nen§jdeġ. To znamen§, ģe ak 

tvoje srdce, tvoj um sú pre Neho 

zatvoren® tu, bud¼ Pred Bohom zatvoren® aj tam kdekoŎvek Ho budeġ hŎadaŠñ. 

  Pokračovanie nabudúce 
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Sväté deti betlehemské  

Spasiteľa na svet rozpráva svätý evanjelista Matúš (Mt 2, 

1-18). Keď nadišiel čas vtelenia a narodenia Boţieho Syna 

z Prečistej Panny Márie, mudrci z Východu spozorovali na 

nebesiach novú hviezdu, ktorá oznamovala narodenie 

kráľa Ţidov. Ihneď sa vedení hviezdou vydali do 

Jeruzalema, kde na dvore kráľa Heroda pátrali po novo 

narodenom Kráľovi. Keď sa v Betleheme poklonili boţskému Dieťaťu, nevrátili 

sa do Jeruzalema, ako im kráľ Herodes prikázal, ale na základe varovania, ktorého 

sa im dostalo v sne, odišli do svojej krajiny inou cestou. Herodes zistil, ţe sa mu 

nepodarí s pomocou mudrcov Dieťa zahubiť, rozzúril sa a v obave o svoj trón 

vydal príkaz zabiť všetky deti muţského 

pohlavia mladšie ako dva roky v Betleheme a 

jeho najbliţšom okolí. 

Betlehemské deti, ktorých podľa tradície bolo 

14 000, sa tak stali prvými mučeníkmi pre 

Christa. Ich sväté ostatky sa nachádzajú v tzv. 

Jaskyni svätých neviniatok v Betleheme. 

Úcta k betlehemským deťom dnes taktieţ 

spojuje všetkých, ktorí sa nechcú zmieriť so 

zabíjaním nevinných detí, ktorým je upieraná 

moţnosť prísť na svet. Kieţ by sa na ich 

príhovory budúci rodičia učili zodpovednému 

prístupu a úcte k nenarodenému ţivotu. 
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Modlitba  k svªtĨm muļen²kom DeŠom betlehemskĨm 

 

     Ăč, svªt² muļen²ci, Deti betlehemsk®, ktoré ste boli od Herodesa za Christa 

kruto zabit²! Vaġe duġe stoja pred Boģ²m tr·nom v nebesiach, kde sa radujete 

z Jeho Trojjedinej slávy; vaġe svªt® tel§ spoļ²vaj¼ na zemi v Boģ²ch chr§moch, 

kde milosŠou, ktor§ v§m bola dan§ od P§na, kon§te rozliļn® divy. Vzhliadnite 

l§skavo na Ŏud², ktor² tu  stoja pred vaġimi svªtĨmi ostatkami a pred vaġou 

ikonou a prosia o vaġu uzdravuj¼cu pomoc a pr²hovor. Predneste n§ġmu Bohu 

vaġe vrúcne modlitby a vyproste n§m odpustenie hriechov. VeŅ my pre 

mnoģstvo naġich priestupkov sa ani len neodvaģujeme pozdvihn¼Š oļi 

k nebeskĨm vĨġin§m, ani volaŠ v modlitbe k Bohu v Jeho neprístupnej sláve. So 

skr¼ġenĨm srdcom a pokorným duchom teda prosíme vás, ktorí sa láskavo 

prihovárate a modl²te za n§s hrieġnych u Vl§dcu, pretoģe ste prijali Boģiu 

milosŠ uzdravovaŠ choroby a v§ġne. Preto v§s pros²me: modlite sa  za vġetky 

nastávajúce matky a za ich nenarodené deti, aby uzreli svetlo tohto sveta 

a mohli byŠ aj osvieten® duchovnĨm svetlom svªt®ho krstu. Modlite sa aj za 

vġetky ģeny, ktor® chc¼ daŠ zavraģdiŠ  svoje nenaroden® deti, aby im Pán 

osvietil myseŎ, priviedol ich k zmene zmĨġŎania a daroval im silu, statoļnosŠ 

a zodpovednosŠ porodiŠ a v l§ske vychovaŠ ich deti. Prihov§rajte sa u Pána aj 

za tie neġŠastn® matky, ktor® podobne ako Herodes kruto zabili nenarodený 

a bezbrannĨ ģivot, kl²ļiaci v ich lone, aby sa nad nimi Boh vo svojej dobrote 

zŎutoval, a daroval im skutoļn® pok§nie, zmenu zmĨġŎania a sp¹sobu ģivota, 

odpustil im ich hriech a uzdravil ich telesn®, duġevn® a duchovné zranenia. 

Proste P§na aj za vġetky rodiny, aby im daroval prav¼ l§sku, vz§jomn¼ ¼ctu 

a zodpovednosŠ. 
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    Svªt² muļen²ci betlehemskí, 

neprehliadnite nás 

nedôstojných, ktorí sa ku vám 

modlíme a prosíme o vaġu 

pomoc. BuŅte n§m uteġitelia 

v tr§pen², buŅte lek§ri tĨm, ļo 

s¼ Šaģko chor², prihov§rajte  sa 

za nemluvŔat§, deti, mladĨch 

Ŏud² a a za vġetkĨch, ktor² s¼ 

chorí alebo sa ocitli v nebezpeļenstve ļi tr§pen², ochraŔujte ich a vyproste im 

uzdravenie a pomoc. Vyprosujte vġetkĨm to, ļo potrebuj¼ k spaseniu, aby sme 

cez vaġe modlitby k P§nu z²skali Jeho milosŠ a naġli Jeho milosrdenstvo a tak 

spoloļne s vami oslavovali PrameŔ vġetkého dobra a láskavého Darcu Boha, 

Ktorý je oslavovaný v Trojici, Otca i Syna, i Svätého Ducha, teraz i vģdycky, i na 

veky vekov. Amen.ñ 

 

                                                                                                                    

Básnické okienko 

Svätý Nikolaj Divotvorný, Archiepiskop 

Myr-lykicky (+ 343) 

  

Svätého otca Nikolaja 

ġtyri strany sveta sl§via. 

Bohatiera silnej viery, 

viery Boģej, pravovernej. 
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Od kolísky Bohu zasvätený, 

od kolísky aģ do konca ï kraja. 

Tak oslávil aj Boh jeho 

svojho verného Nikolaja. 

Za ģivota  oslávený 

a po smrti aģ slávnejġ². 

Mocný býval aj na zemi 

Na nebesiach eġte vªļġ². 

Svetlý duchom, ļistý srdcom, 

chrámom bol Boha ģivého. 

Národy ho preto slávia 

SvªtiteŎa podivného. 

Hojný slávou je Nikolaj, 

on svätiacich svojich Ŏ¼bi. 

Pred prestolom veļného Boha, 

pre ich blaho on sa modli. 

Daj Nikolaj poģehnanie, 

blahoslov si svojich Ŏud². 

Ļo pred Bohom a pred tebou 

na modlitbách mierne* stoja ... 

( * smerno = krotko, mierne, 

pokojne) 

  Z 'Ochridskeho Prologa" Sv. 

vladyku Nikolaja ( Velimirovica) pre 

dnešný 6.12 ( pre juliánsky) - 19.12. 

( po 'novom')... psd 

  Nikolaj ( gr. = 'národný víťaz) 

................... 

 863 - 2013    ..." Vr§Šte sa Ŏudsk² 

synovia... ' " Lebo v Tvojich oļiach je 

tisíc rokov ako vļerajġ² deŔ, keŅ sa 

pominul, a ako noļná str§ģ ..."  Ģalm 90. 

3 4 ( Psaltir - Ps. 89. 3-4) 

 http://www.svetosavlje.org/biblioteka/prolog

/index.php?m=12&d=6&a=1&date=12-2012  

Prílohy: 

 svetosavljeProlog.url 0.23 kB 
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OZNAM  

 

Všetkým sympatizantom pravoslávia 

oznamujeme, že nedeľné sv. liturgie sa 

v Banskej Bystrici a  Zvolene konajú 

striedavo. Jednu nedeľu v Banskej Bystrici 

v priestoroch Agentúry sociálnych služieb 

na ulici 9. mája so začiatkom o 9:30 hodine 

a ďalšiu nedeľu v kaplnke zvolenského zámku vo Zvolene so 

začiatkom o 10:00 hodine. Všetky sviatočne bohoslužby (utrene, 

večierne, sv. liturgie), ktoré pripadnú na ktorýkoľvek deň v týždni 

okrem nedele, sa konajú vo vojenskej kaplnke veliteľstva vzdušných 

síl vo Zvolene na ulici Jána Jiskru 10. Ďalej všetkým záujemcom 

o duchovné rady, duchovné usmernenie, zodpovedanie otázok 

v oblasti duchovného života, či bližšie informácie o bohoslužbách 

odporúčame, aby kontaktovali duchovného cirkevných obcí cestou 

e-mailu: marek.ignacik@gmail.com alebo na telefónnom čísle: 0903 

824 426.  

Informácie o našom občasníku, možnosti jeho odoberania či 

prispievania doň dostanete na telefónnom čísle redaktorky 

časopisu: 0903 170 583.     

 

Zodpovedná:  

Redaktorka: Mgr. Jana Tom§ġov§, Jesensk®ho 16, 974 01 Bansk§ Bystrica,  

e-mail:jankasom@szm.sk                                                   www.pravoslavie.sk 
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